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Samenvatting
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Van woensdag 15 t/m zondag 19 maart 2023 vond de eerste editie van het Royal Light
Festival plaats. Een gratis toegankelijk lichtfestival met zeven lichtobjecten van
(inter)nationale kunstenaars. De route van drie kilometer liep langs bijzondere
lichtkunstwerken en verbond Paleis Het Loo met de Apeldoornse binnenstad. Met circa
35.000 bezoekers en een waardering van een 7,5 van de bezoekers en een 8,5 van
ondernemers hebben we een prachtige eerste editie neergezet die in vele opzichten onze
verwachtingen overtrof!
Vijf dagen lang ‘her’ontdekten inwoners en bezoekers het royale karakter van Apeldoorn
met hoogwaardige cultuur en gezellige side-events. Nog niet alle doelstellingen van het
festival zijn behaald en er zijn verbeterpunten door te voeren maar deze eerste editie
smaakt naar meer.

In aanloop naar het festival hadden wij een kort tijdspad waardoor wij externe financiering
van derden (sponsoring, provincie en fondsen) hebben misgelopen, deze financiering
hadden wij wel in onze begroting opgenomen. Daarnaast zijn de extra veiligheids-
maatregelen rondom het festival hoger dan geraamd. 

Door Leisure Link en NXT Level is vooraf onderzoek gedaan naar haalbaarheid van het
Royal Light Festival. Daarbij werd geconcludeerd dat het Royal Light Festival voor
Apeldoorn een etalage-evenement is waarbij Apeldoorn zich sterk kan profileren met haar
kernwaarden groen en royaal en geeft het op het bestaande evenementenaanbod een
stevige kwaliteitsimpuls. Daarnaast biedt het evenement alle ruimte voor doorgroei en de
daarbij behorende economische spin-off.
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Evaluatie projectdoelen
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Voor de eerste editie zijn 12 projectdoelstellingen opgesteld: 

1.  Imagoversterking
Het vergroten van de aantrekkingskracht en het versterken van het (royale) imago van
Apeldoorn en Gelderland in aansluiting met de positionering van Apeldoorn.
 
2. Culturele effecten
Het vertellen van cultuurhistorische verhalen op een laagdrempelige, aantrekkelijke manier
vertellen door het inzetten van lichtkunst.

3. Seizoenspreiding
Het vullen van een lege maand in de nationale evenementenkalender (maart) en daarmee de
start van het toeristisch seizoen vervroegen.

4. Toegankelijk/laagdrempelig
Op laagdrempelige wijze de royale verhalen vertellen en de koninklijke historie van de stad
in relatie tot Paleis Het Loo en de regio aantonen.

5. Verbinden stad en dorpen
We willen het evenement breder over de Veluwe trekken, door satellietlocaties van het
event op markante plekken op de Veluwe te laten aansluiten. Denk hierbij aan Nationaal
Park de Hoge Veluwe, het Kröller-Müller Museum en zendgebouw Radio Kootwijk. 

6. Gastvrij
Het project moet door iedere inwoner en bezoeker bezocht kunnen worden, ongeacht
inkomensniveau. Het is daarom in 2023 gratis toegankelijk en in de jaren daarna gratis – of
tegen een vrijwillige bijdrage. 

7. Modern aanbod
Een modern (citymarketing) event neerzetten dat aantrekkelijk is voor jong en oud. Zeker
voor jongeren, die zich in Apeldoorn lang niet altijd aangesproken voelen in het
evenementenaanbod, is dit een mooie aanvulling in het aanbod. 

8. Lokale en duurzame samenwerkingen
Het opstarten van een jaarlijks terugkerend lichtfestival, gekoppeld aan koninklijke
cultuurhistorie en aansluitend bij het royale, groene DNA van Apeldoorn. 

9. Connectie Paleis Het Loo 
Een zichtbare koppeling met (de opening van) Paleis Het Loo in 2023. 

10. Kennisdeling
We willen hiermee de kennis over de cultuurhistorie van Apeldoorn vergroten, net als de
trots en het enthousiasme van inwoners en bezoekers van Apeldoorn.
 
11. Business
Het samenstellen van arrangementen en het bewerkstelligen van een aantrekkelijk side-
events programma met ondernemers.

12. Bezoeken en economische spin-off
Voor 2023 zijn 25.000 festivalbezoekers beoogd. 

In onderstaande paragrafen volgt per doel een korte evaluatie, conclusie en aanbevelingen
voor volgende edities.
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Het Royal Light Festival is bewust georganiseerd als etalage-evenement. Het vertelt het
verhaal van de stad en de binding die Apeldoorn heeft met het groen en het rijke royale  
historische verleden. Met het Royal Light Festival wordt ingezet op zoveel mogelijk
bezoekers naar Apeldoorn te trekken met een focus op de doelgroepen kosmopoliet en
postmaterialist. We hebben hierbij gekozen voor een fasegerichte aanpak waarbij we
ons voor het eerste jaar hebben gefocust op lokale en regionale bezoekers. Komende
jaren moet er ruimte worden gecreëerd op (inter)nationaal bereik met een focus op onze
primaire doelgroepen. 

Vanuit marketing is voor deze eerste editie vooral ingezet op lokaal/regionaal bereik om
inwoners en bezoekers Apeldoorn te laten (her)ontdekken. Het evenement heeft een
enorm mediabereik opgeleverd waaronder een item in het tv-programma Blauw Bloed
en in de live-uitzending van Omroep Gelderland tijdens de opening. Ook de schrijvende
pers heeft uitgepakt met artikelen o.a. in de Stentor, FLOW, Beau Monde, Marie Claire
en met interviews. Ook op Radio 1 en Radio 2 behaalde Royal Light Festival het nieuws.
Het bezoek aan de nieuwe website (royallightfestival.nl) en bijbehorende social media
kanalen was opvallend hoog als we dit vergelijken met websitegegevens van andere
lichtfestivals. Bij inwoners viel vooral de outdoor campagne in het straatbeeld op.

Uit de enquête die heeft plaatsgevonden onder 382 bezoekers heeft het festival een
ruime voldoende ontvangen met een 7,5 als rapportcijfer. Met name het onderscheidend
vermogen in het type evenement in relatie tot het reguliere aanbod alsmede de periode
werden door bezoekers als ‘verrassend anders’ beoordeeld. 

Conclusie
+ Gemiddeld rapportcijfer bezoekers van 7,5 voor eerste editie Royal Light Festival.
+ Hoog en positief mediabereik voor eerste editie (zowel lokaal als landelijk).
+ Naast eigen inwoners ook bezoekers van buiten Apeldoorn naar festival (met name
regio Arnhem/Nijmegen/Utrecht).
+ Bezoekers geven aan volgende editie ook te bezoeken.
- Komende jaren meer marketinginspanning op bezoekers van buiten Apeldoorn, om
deze bezoekers meer aan te trekken.

2.1 Imagoversterking
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Samen met de partners Paleis Het Loo, Theater Orpheus, GIGANT, CODA en ACEC is
gewerkt aan dit festival om het culturele bereik te vergroten. Met deze partijen is een
cultureel side-programmering van het festival opgeleverd middels exposities,
kunstwerken, optredens en specifieke openstellingen die zijn meegenomen in onze
marketingcommunicatie. Uit de enquête onder de respondenten kwam naar voren dat
de culturele side-events niet goed zichtbaar waren. Dit valt mogelijk te verklaren
doordat de culturele side-events geen onderdeel waren van de hoofdroute en daardoor
ook 'gemist' werden bij het grote publiek. Een punt van aandacht voor de volgende
editie. Er is ook een nieuw cultureel samenwerkingsverband ontstaan met het Museum
van Kunst in Openbare Ruimte door middel van rondleidingen tijdens het festival.
Bureau Peer uit Apeldoorn coördineerde de producties en aankleding rondom de side-
events. Ook hebben eerste gesprekken plaatsgevonden met Stichting Erfgoed Platform
Apeldoorn en Tim Koldenhof Producties voor deelname aan het festival. 

Het festival kende een grote aanloop van publieksgroepen in Apeldoorn (en de
omliggende dorpen) die niet zo snel in contact komen met kunst en cultuur. Doordat het
festival gratis was en het een ‘ommetje’ betrof, hebben ook veel niet-cultureel
geïnteresseerden het festival bezocht. Door deze aanpak is gericht een bijdrage
geleverd aan het verhogen van cultuur op laagdrempelige wijze in Apeldoorn. In de
enquête werd ook duidelijk aangegeven dat het festival een toevoeging is op het
bestaande (culturele) evenementenaanbod in Apeldoorn.

In de keuze van kunstwerken is rekening gehouden met een programma voor een breed
publiek met in de binnenstad een programmering van interactieve kunstwerken voor
jong en oud en op de route van Paleis Het Loo naar het Oranjepark met meer
kunstzinnige werken.
Opvallend is dat het kunstwerk 'Vrij' (koninklijke laan Paleis Het Loo) de favoriet was
onder de bezoekers met kunstwerk 'A Royal Treat' in de Grote Kerk als goede tweede. 

Conclusie
+ Evenement heeft grote groep niet-cultureel geïnteresseerden op de been gebracht. 
- Programmering culture side-events bij een volgende editie onderdeel maken van de
hoofdroute.
+ Kunstwerken: voor ieder wat wils. Het kunstwerk ‘Vrij’ bij Paleis Het Loo werd het
hoogst gewaardeerd.

2.2 Culturele effecten
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Het festival is ingezet als aanjager en verbinder om toeristisch aanbod te ontwikkelen
en te versterken voor nieuwe kwalitatieve doelgroepen, zodat de hele sector een impuls
krijgt. Vanuit de Nederlandse en Apeldoornse evenementenkalender liggen er volop
kansen in de maand maart. Door deze ‘dalperiode’ heeft het festival uitstekend kunnen
inspelen op bereik van landelijke, regionale en lokale marketing.
Uit de enquête onder de bezoekers werd het als zeer positief ervaren dat er juist in de
normaliter ‘rustige maart-maand’ een festival plaats vond in de stad. Vanuit de
verblijfsaccommodaties is aangegeven dat het enige boekingen heeft opgeleverd van
mensen die speciaal voor het Royal Light Festival naar Apeldoorn waren gekomen.
Tijdens de eerste editie zijn de marketinginspanningen vooral ingezet op inwoners
waardoor we toch blij verrast zijn dat het ook bereik heeft opgeleverd buiten Apeldoorn.
De enquête bevestigde dit : ¼ van de festivalbezoekers kwam buiten onze eigen regio
(Gelderland/Utrecht) en werd via familie en/of vrienden op het festival geattendeerd. 

De laatste jaren zijn de regels rondom natuurwetgeving en natura 2000 nog verder
verscherpt. We hebben daardoor kosten moeten maken in ecologisch onderzoek dat
OOTRR heeft laten verrichten. Daarbij is o.a. bij de planvorming van het festival rekening
gehouden met vleermuizen, de dassenburcht bij Paleis Het Loo en nestkasten van
eekhoorns op de route. Daarnaast is bekend dat van 15 maart tot en met 15 juli het
broedseizoen geldt. In de toekomst dienen wij in relatie tot programmering en
vergunning hier rekening mee te houden.

Conclusie
+ Royal Light Festival is van toegevoegde waarde in soort en tijd op lokale, regionale en
landelijke evenementenkalender.
+ De komende jaren wordt verscherpte natuurregelgeving rondom het broedseizoen
verwacht (15 maart t/m 15 juli). Meerjarenkalender met betrekking tot data Royal Light
Festival is noodzakelijk in relatie tot programmering en vergunning. 
- Voor komende jaren rekening houden met lange indieningstermijnen voor het
aanvragen van specifieke ontheffingen (inclusief onderzoeken) meenemen in begroting.

2.3 Seizoenspreiding
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Het Royal Light Festival heeft een brede doelgroep bereikt tijdens de eerste editie. 
De laagdrempeligheid (wandeling/fietsroute) én de gratis toegang hebben ertoe geleid
dat ook vooral veel niet kunst-geïnteresseerden het festival bezocht hebben. Ook werd
de laagdrempeligheid ervaren doordat je zelf kon kiezen voor een eigen tijdspad (dag en
tijdstip).
Onze gastheren en -vrouwen op de drie informatiepunten bevestigden bovenstaande.
Ze staan op veel evenementen in Apeldoorn, maar gaven terug dat dit één van de
drukstbezochte evenementen was waar ze gewerkt hebben én waar alle lagen van de
bevolking, van jong tot oud het festival bezocht hebben.
Bij het informatiepunt bij Paleis Het Loo meldden zich opvallend veel mensen van buiten
Apeldoorn (met name regio Gelderland en Amersfoort/Utrecht).  
De gratis parkeergelegenheid bij Paleis Het Loo was bijna alle dagen voor 80% bezet. 
Relatief veel gezinnen met jonge kinderen bezochten het festival. Dit kan te maken
hebben met een mailing die via het onderwijsplatform verspreid is naar alle basisscholen
in Apeldoorn en waar het Royal Light Festival is uitgelicht. 

De route was toegankelijk voor rolstoelgangers, maar verdient verdere ontwikkeling
voor slechtzienden. Doven en slechthorenden konden bij de kunstwerken een QR-code
scannen waardoor ze het verhaal achter het kunstwerk konden lezen.

Het ‘grote verhaal’ van de 7 kunstwerken kon meer rendement halen. De verhaallijn van
de curator kwam te laat tot stand waardoor onze marketing niet kon inspelen op het
grote verhaal. Komende jaren moet dit traject eerder worden opgestart om de groene
en royale verhalen meer in te bedden in het festival. Bij de kunstwerken stond een
informatiebord met het verhaal achter het kunstwerk en een QR-code waar je het
verhaal ook kon beluisteren. Dit werkte goed en gaf meer diepgang aan het verhaal
achter de kunstwerken.

Conclusie
- Eerder opleveren van ‘grote verhaallijn’ rondom de kunstwerken door curator waardoor
er meer tijd is voor uitvoering marketingverhaal achter de kunstwerken voor bezoekers.
+ Het festival blijkt geschikt voor jong en oud en voor alle cultuurachtergronden en
levert een bijdrage aan de kernkwaliteiten van Apeldoorn.
+ Doordat het festival gratis was en op eigen gelegenheid gedaan kon worden,
ervaarden bezoekers het als een zeer toegankelijk festival.  
- Route verder ontwikkelen voor slechtzienden/blinden.

2.4 Toegankelijk/laagdrempelig
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Het Royal Light Festival heeft in potentie alles in zich in opschaling naar de Veluwe.
Daarmee verbinden we Apeldoorn als stad met haar dorpen aan elkaar en wordt het nog
meer een festival van 'heel Apeldoorn' waar de groene en royale merkwaarden nog beter
tot uiting komen.
Voor dit jaar zijn eerste contacten gelegd met Staatsbosbeheer voor het uitzetten van
arrangementen bij 't Leesten en Radio Kootwijk. Beiden zijn niet doorgegaan wegens
tekort aan tijd en het aanvragen van specifieke ontheffingen.
Er is dit jaar bewust tijd en energie gestoken in het organiseren van een relatieavond
voor belanghebbenden uit de dorpen en wijken van Apeldoorn. Enerzijds om hen te
enthousiasmeren over het festival, anderzijds om te inventariseren of er draagvlak ligt
om gezamenlijk de ‘satellieten’ rondom het festival te versterken. De relatieavond is als
zeer positief ontvangen waarbij al enkele prospects voor de toekomst zijn uitgerold.
Met dit festival kan Apeldoorn (inclusief dorpen) zich de komende jaren nog sterker
profileren als hoofdstad van de Veluwe waarbij natuur en stedelijke componenten royaal
aan elkaar verbonden zijn.

Conclusie
+ Relatieavond voor belanghebbenden uit de dorpen en wijken van Apeldoorn was zeer
succesvol: er is meer draagvlak voor het festival gecreëerd en de eerste stap hoe
structurele impuls kan worden gegeven aan buitenruimte door het toevoegen van
activiteiten is gezet.
- Uitwerking gezamenlijk ambitieplan voor side-events noodzakelijk, inclusief criteria om
kwaliteit festival te blijven waarborgen.
+ Het evenement laat nu al zien hoe je op cultuurhistorische plekken nieuwe invulling
kunt geven waardoor de cultuurhistorie geborgd en opnieuw leefbaar wordt. Door
uitbreiding van side-events in het buitengebied kunnen we ditzelfde bereiken waardoor
we het toeristische profiel verder kunnen aanscherpen.

2.5 Verbinden stad en dorpen
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Het festival was deze eerste editie gratis toegankelijk. Doordat de drempel laag was,
hebben we een brede publieksgroep weten te bereiken.  

Op diverse punten (parkeerplaats bij Paleis Het Loo), midden op de route (Theater
Orpheus) en in de binnenstad (Raadhuisplein) is gewerkt met informatiepunten voor
bezoekers waarbij gastheren en -vrouwen meer informatie gaven over het programma
en de side-programmering. Dit is als zeer positief ervaren door de bezoekers. Voor de
komende editie is ons voorstel om meer gastheren en -vrouwen op de route te zetten
om vragen te beantwoorden en/of publiek in goede banen te leiden. Zij zijn tevens voor
ons een goede graadmeter om te vragen waar de bezoeker vandaan komt en in welke
samenstelling ze het festival bezoeken.

Een schot in de roos bleken de gratis pendelbussen die zijn ingezet tussen Paleis Het
Loo en de Grote Kerk. Hier werd dankbaar gebruik van gemaakt door bezoekers van het
festival. Alle fietsenstallingen in de binnenstad waren vol, we kunnen hieruit
concluderen dat ook veel bezoekers vanuit de stad het festival bezochten. Voor
komende jaren zijn meer 'fietsstalpunten' gewenst. 

Samen met het Museum van KOR hebben we gratis rondleidingen langs de kunstwerken
kunnen bewerkstelligen. De animo voor deze rondleidingen was hoog: voorafgaand aan
het festival waren alle rondleidingen al uitverkocht.  

De website royallightfestival.nl is tijdens de festivaldagen goed bezocht, ruim 3.500
bezoekers vonden hun weg naar digitale informatie over het festival.  Met name werd
gezocht op route en praktische informatie over het evenement. Ook de social media
kanalen zijn druk bezocht.

Conclusie
- Het evenement was redelijk tot goed toegankelijk. Een verbeterplan is noodzakelijk om
het met name voor slechtzienden en blinden meer toegankelijk te maken. 
-  Meer gastheren en -vrouwen voor toekomst noodzakelijk op de route om publiek te
informeren.
+  Pendeldienst bussen, informatiepunten en rondleidingen door museum van KOR van
toegevoegde waarde voor gastvrije ontvangst. 
- Meer fietsenstallingen gewenst bij kunstwerken en/of rondje festival met duidelijk
begin- en eindpunt.

2.6 Gastvrij
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Het evenement trok een brede doelgroep. We zagen vooral veel (groot)ouders met
kinderen de route lopen. Samen met Theater Orpheus is dit jaar invulling gegeven aan
een side-programmering specifiek voor kinderen middels optredens op het voorterrein
van het theater en een lampionnenoptocht voor de allerkleinsten. Voor de toekomst ligt
er potentie om dit verder uit te breiden door te werken in side-programmering met
lokale nieuwe talenten die jeugd (10+) aanspreekt en/of toevoegen van licht- en
belevingskunst dat met jongeren gemaakt is. Een eerste stap is dit jaar gemaakt door
stadsrapper Marcos te binden aan het kunstwerk bij De Naald. We zagen daarnaast dat
het Raadhuisplein naast gezinnen ook veel jongeren aantrok om even een drankje te
doen tijdens het festival.

Conclusie
- Uitbouwen programma voor jongeren middels side-programmering.
+ Gezinsprogramma Theater Orpheus succesvol, verder uitbouwen en
professionaliseren.

2.7 Modern aanbod
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Na deze eerste succesvolle editie, willen we het Royal Light Festival de komende jaren
laten uitgroeien tot vaste waarde op de kalender waarbij we zoveel mogelijk willen
werken met lokale inkoop. Voor komende edities willen we hier met OOTRR meer
gezamenlijk in optrekken. Bij de eerste editie werd door OOTRR ingezet op inkoop en
inhuur van buiten, maar bepaalde onderdelen van het festival (zoals specifieke
techniekonderdelen en EHBO) kunnen in de toekomst prima worden ingevuld met lokale
leveranciers. Daardoor maken we het duurzaam en betrekken wij ook het lokale
bedrijfsleven in het evenement. Ook inzake catering is gebruik gemaakt van lokale
partijen.

Automobilisten konden de auto parkeren in de garages in de binnenstad en/of bij Paleis
Het Loo. Door middel van pendelbussen, die reden op biodiesel, was een gratis transfer
ingericht van Paleis Het Loo naar de binnenstad en vice versa.

Bij de kunstwerken is zoveel mogelijk gebruik met ledverlichting en groene aggregaten.
Ook voor de toekomst willen we inventariseren hoe mogelijke kunstwerken een blijvend
karakter krijgen.

Vanuit marketing zijn alle middelen ontwikkeld vanuit een duurzaam gedachtengoed
zodat hergebruik kan plaatsvinden (vlaggen bij entreewegen, banieren in de stad) en
hebben we vooral ingezet op digitale informatievoorziening voor bezoekers alsmede een
digitaal communicatietoolpakket voor ondernemers. 
In de communicatie is ook zoveel mogelijk gestuurd om het festival te bezoeken met de
fiets, het openbaar vervoer, of het festival wandelend te komen bezoeken.

Conclusie
+ Bij deze eerste editie is zowel bij productie als marketing zoveel mogelijk
duurzaamheid doorgevoerd. 
+  Er liggen kansen voor dit festival om Apeldoorn meer als ‘broedplaats’ te ontwikkelen
voor duurzame festivals en/of duurzame bedrijven. Hier kan tevens een
onderscheidende factor liggen voor de toekomst door bijvoorbeeld een
duurzaamheidscongres aan het festival te koppelen. 
+  Evenement heeft potentie tot ‘voorbeeldfunctie’ als duurzaam evenement in
Apeldoorn.
+  Voor komende jaren waar mogelijk met lokale partijen werken met betrekking tot
uitvoering productie festival.

2.8 Lokale en duurzame
samenwerkingen
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De route van het festival startte dit jaar expliciet bij Paleis Het Loo met het oog op de
grote heropening van het koninklijk jaar (opmaat heropening Paleis Het Loo). Daarbij is
gekozen voor een zichtbare route tussen Paleis Het Loo en de binnenstad. De oversteek
bij het eerste kunstwerk bij Paleis Het Loo naar de Naald en de Loolaan dient de
komende jaren verscherpte (veiligheid) aanpassingen te krijgen. Idealiter via een
loopbrug over de weg tussen de Naald en de Loolaan, maar gezien de kosten die
hiermee gemoeid zijn, is dit op dit moment irreëel. Voor komende jaren moeten er
scherpere keuzes worden gemaakt in locaties waarbij op voorhand scenario's en daarbij
behorende kosten getoetst zijn en in hoeverre dit in begroting past.

De route gekoppeld aan Paleis Het Loo zorgt voor een beperkende factor. De route naar
de stad is relatief lang en idealiter maak je met de route een rondje. We staan ervoor
open om voor komende edities te kijken naar andere routes voor zowel fietsers als
wandelaars ook in relatie tot verbinden stad en dorpen.

De opening van het Royal Light Festival vond dit jaar bewust plaats bij Paleis Het Loo.
De entree en het stallenplein waren tijdens de festivalavonden speciaal opengesteld
voor publiek. Daardoor konden veel bezoekers toch nog een glimp vangen van de locatie
om de weg te vervolgen naar het eerste kunstwerk op het laantje dat Paleis Het Loo
met De Naald verbind.
Ook de zakelijke netwerkbijeenkomst, de netwerkbijeenkomst voor belanghebbenden uit
de dorpen en wijken van Apeldoorn en de persbijeenkomst vonden plaats bij Paleis Het
Loo.

Conclusie
+ Duidelijke koppeling dit jaar met Paleis Het Loo. Voor komende jaren kijken naar
noodzaak koppeling Paleis Het Loo en hoe dit ingevuld kan worden. 
- Vanuit veiligheid zijn aanpassingen in route nodig als het dezelfde route blijft.
+ Voorkeur voor een route die een rondje maakt.
+ Netwerkbijeenkomsten bij Paleis Het Loo succesvol als startpunt voor festival.

2.9 Connectie Paleis Het Loo
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Doordat het festival onderscheidend was in type en soort was er veel draagvlak. Het
festival vertelt middels kunstwerken en historische locaties het verhaal van Apeldoorn
als royale en groene stad op de Veluwe waarmee we onze cultuurhistorie borgen. 
In al onze communicatiemiddelen hebben we de unieke Apeldoornse merkwaarden
'groen en royaal' verwerkt. Daardoor hebben bezoekers het ook ervaren als een festival
waar de koninklijke historie verbonden wordt met groen. Zowel in locaties als in
kunstwerken.

Tijdens het festival hebben wij informatieborden bij de kunstwerken gezet om
bezoekers van meer achtergrondinformatie te voorzien. Middels een QR-code was het
tevens mogelijk om via een audiofragment aanvullende informatie over het kunstwerk
en de kunstenaar ter plekke te beluisteren. 
De gratis rondleidingen van Museum van KOR leverden daarnaast een waardevolle
bijdrage in kennisdeling en het in de etalage zetten van onze merkwaarden. 
Opvallend is dat veel inwoners de stad weer opnieuw 'ontdekt' hebben door de
locatiekeuzes van de kunstwerken en de routing. Met name Paleis Het Loo, de royale
Loolaan en de Grote Kerk zijn locaties waar het gros van de inwoners niet tot nauwelijks
komt maar welke wel positief werden gewaardeerd. 

Voor omwonenden en bedrijven in de binnenstad is voorafgaand aan het festival een
bewonersbijeenkomst georganiseerd. Ondanks de geringe opkomst werd dit zeer
gewaardeerd en werd er meegedacht over komende edities en hoe de buurt hierin
betrokken kan worden.

Voor ondernemers zijn er communicatiemiddelen ontwikkeld (digitale toolkits en flyers)
voor ondersteuning van promotie van het festival. Een tiental ondernemers hebben hier
gebruik van gemaakt door beeld en/of teksten te gebruiken op websites, social posts en
nieuwsbrieven.

Conclusie
+ Reacties op het festival zijn over het algemeen positief doordat het onderscheidend is
in soort en tijd en wordt beloond met een 7,5.
+ Veel bezoekers op cultuurhistorische locaties bewerkstelligt. 
+ Trots en betrokkenheid van buurtbewoners.

2.10 Kennisdeling
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In de eerste editie van het Royal Light Festival is een succesvolle stap gemaakt in
versteviging van de economische infrastructuur van het festival door middel van side-
programmering. Samen met culturele organisaties en horeca op de route is een
gevarieerd programma neergezet. Voor komende jaren willen wij dit uitbreiden met
overheid, ondernemers, onderwijs, culturele instellingen en andere organisaties zodat
kennis, netwerk en middelen gecombineerd kunnen worden. Daarmee wordt de
economische en maatschappelijke spin-off, innovatie en groei op de lange termijn
bewerkstelligd.
Onder de 11 ondernemers van de side-events is een enquête afgenomen. Zij belonen het
festival met een 8,5. We zijn trots dat we met elkaar tijdens deze eerste editie een
afwisselend side-event programma hebben opgeleverd! De economische spin-off was
vooral bij de horeca significant zichtbaar. Enkele ondernemers spraken van verdubbeling
van omzet.
Ondanks dat de bezoekersaantallen bij de culturele partners tegen viel, zien zij het
succes van het festival en hebben zij aangegeven ook bij een volgende editie te willen
aanhaken. Daarbij wel de kanttekening dat we bij een volgende editie de programmering
van de culturele partners onderdeel maken van de hoofdroute. 
De sponsoring van het festival was lastig dit eerste jaar. Ondanks dat er veel
ondernemers benaderd zijn, waren de reacties terughoudend. Dit kan te maken hebben
dat het festival zich nog moest bewijzen onder de ondernemers in Apeldoorn. Bakkerij
Fuite was wel direct een enthousiaste sponsor van het festival en naar volle
tevredenheid, bleek achteraf.

De gemeente droeg fors bij met een subsidie en Centrum Management Apeldoorn en de
culturele instellingen zorgden voor inkind financiering van hun eigen programmering. Er
zijn oriënterende sponsorgesprekken geweest met TOMRA en Koninklijke Oosterberg,
helaas konden wij deze dit jaar niet als sponsor binnenhalen. 
Bij de Provincie Gelderland liepen de indieningstermijnen niet parallel met het festival en
bij diverse fondsen hadden we de boot gemist. Indien we hier meer uit willen halen, is
het noodzakelijk dat een sponsor/fondsenwerver zo spoedig mogelijk van start moet
gaan om meer gelden binnen te halen. 
Naar aanleiding van de netwerkbijeenkomst bij de opening van het festival hebben een
aantal bedrijven contact gezocht voor een volgende editie voor in-kind activiteit en
financiële ondersteuning. 

Conclusie
+ Ondernemers van de side-events (inclusief horeca op route) aanzienlijke omzetstijging,
rapportcijfer 8.5 uit onderzoek.
- Door de late opstart van festival waren we te laat met het  aanschrijven van fondsen
en het binnenhalen van sponsoren. 
+ Sponsoring en fondsen aanschrijven uiterlijk 2e kwartaal 2023 voor editie 2024.

2.11 Business
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In 2023 hebben we in samenwerking met VisitVeluwe een pilot gedaan met monitoring
van bezoekers d.m.v. mobiele data. Helaas heeft de bezoekersmonitor niet geleid tot
goed gevalideerde cijfers. Op basis van inschattingen van de politie en fysieke tellingen
langs de route wordt het totaal aantal bezoekers over de vijf dagen ingeschat op
35.000. Dit zijn behoorlijk meer bezoekers dan het vooraf gehoopte aantal van 25.000.

Het is voor deze eerste editie niet te meten wat de gemiddelde besteding was per
bezoeker. Wel kwam uit de ondernemers enquête naar voren dat de aangesloten horeca
op de route een enorme stijging van omzet had, soms wel tot 100%! Inmiddels hebben al
twee horecapleinen aangegeven volgend jaar ook te willen aanhaken op het festival
alsmede de Veluwse Stoomtrein Maatschappij die avondritten wil bewerkstelligen
tijdens het festival. 

Voorstel is om voor volgend jaar i.s.m. Gemeente Apeldoorn meer
onderzoektools/monitoring in te zetten om deze cijfers naar boven te halen en deze
tools waar mogelijk ook in te zetten op andere festivals in Apeldoorn om meer inzicht te
krijgen in de economische spin-off en wat het evenement oplevert voor de stad.  

Conclusie
+ Bezoekersaantal eerste editie: 35.000. 
+ Meer onderzoektools voor toekomst nodig naar uitgaven bezoekers.

2.12 Bezoeken en economische
spin-off
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Kunstwerken

3



Het favoriete kunstwerk onder de bezoekers was ‘Vrij’ (vogels Paleis Het Loo) met op
een gedeelde tweede plek ‘A Royal Treat’ in de Grote Kerk en 'Welkom', de poort op de
Loolaan. Rogier van der Heide was curator van het festival. 
Voor komende edities is de wens dat een curator wederom een verhaal maakt passend
bij groen en royaal Apeldoorn. Samen met Jasper de Graaf van ACEC willen wij een
scherpere opdracht formuleren voor de curator waardoor we het groen en royaal nog
meer verdiepen alsmede het tijdspad van oplevering van kunstwerken beter kunnen
waarborgen. 

De kunstwerken in de binnenstad ('C/C' alsmede kunstwerk 'Shadow me') zijn goed
bezocht en waren voor een groot publiek toegankelijk. Vraag is of een soortgelijke
invulling volgend jaar kan worden opgepakt als side-event door partners waardoor er
meer ruimte voor andere kunstwerken. Voor de volgende editie wordt geïnventariseerd
welke kunstwerken het beste op welke plek passen en welke eventuele ruimte kan
worden aangevuld met side-events in samenwerking met partners. 

Ook in het kader van participatie en kinderen zien wij kansen met betrekking tot het
uitwerken van een kunstwerk en/of side-event. Voor dit jaar is dit niet gelukt maar voor
volgend jaar staat dit hoog op ons lijstje. Ook willen we bewoners op de route betrekken
bij het festival door middel van participatie in een kunstwerk of side-event.

21



Routing
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Tijdens het festival is een route opgeleverd die Paleis Het Loo en de Apeldoornse
binnenstad met elkaar verbond. Voor een volgende editie zetten we bij voorkeur in op
een ‘rondje’ met de fiets en een rondje wandelend. Dit is ook noodzakelijk om veiligheid
van komende edities te waarborgen. 
Doordat er dit jaar niet is ingezet op een 'rondje' was het voor de bezoeker niet altijd
even duidelijk wat het startpunt was. 

De side-programmering werd dit jaar niet meegenomen in de ‘hoofdroute’ en dient
verdere uitwerking voor komende jaren. 

Er zijn signingborden op de route geplaatst waardoor bezoekers de route beter konden
volgen en/of informatie over de kunstwerken konden verkrijgen. Dit is als prettig
ervaren door bezoekers.

De ‘balans’ in kunstwerken op de route was ongelijk en dit dient te verbeteren voor
volgend jaar. Er zat veel ruimte tussen de kunstwerken 'Vrij' bij Paleis Het Loo/ 'Zeg Het'
bij De Naald tot aan 'A Royal Treat' in de Grote Kerk en 'the Hunger and the Poppy' in
het Oranjepark. In de binnenstad volgden twee kunstwerken elkaar snel op.

Vanuit veiligheidsperspectief was de oversteek bij De Naald en bij de Grote Kerk een
aandachtspunt. Door vooraf eerder deze locaties in beeld te hebben, kunnen we eerder
handelen in oplossingen en/of alternatieven.
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Veiligheid

5



Op de openingsavond was de Loolaan toegankelijk voor publiek. Op de overige dagen
niet. Dit leidde op donderdag tot drukte op de Loolaan alsmede een onveilige situatie
doordat bezoekers op de weg op de Loolaan bij het kunstwerk ‘Welkom’ foto’s maakten.
In overleg met OOTRR, Apeldoorn Partners, beveiligingsbedrijf Vinke Vision, politie en
Gemeente Apeldoorn zijn daarom de laatste drie dagen van het festival extra
veiligheidsmaatregelen genomen. Door goed overleg met eerder genoemde partijen zijn
deze maatregelen snel en efficiënt doorgevoerd maar zijn er wel extra kosten gemaakt.

De maatregelen zijn gecommuniceerd via een persbericht, maar ook via de eigen (social)
kanalen van het Royal Light Festival. Dat heeft goed uitgepakt. Ondanks de verscherpte
maatregelen is het verloop van de laatste drie dagen van het festival als positief
ervaren.

Om bij een volgende editie de veiligheid goed te waarborgen, zullen wij door tijdige en
heldere afstemming met de benodigde en relevante instanties verschillende
veiligheidsscenario's uitwerken, inclusief beheersmaatregelen.
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Vergunning
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Het vergunningenproces verliep niet vlekkeloos. Plannen werden te laat ingeleverd bij
vergunningen. 
Ook werden ingediende plannen tussentijds door ons aangepast. Dit gebeurde mede
door groeiend enthousiasme vanuit de gemeente waarbij kansen werden gezien.  Deze
kansen behoefden aanpassing op de vergunning waardoor de druk nog verder werd
opgevoerd.  
De communicatielijnen waren niet altijd helder. Vanuit de organisatie (Apeldoorn
Partners en OOTRR)  hadden verschillende personen contact met verschillende mensen
binnen het vergunningenproces waardoor het voor zowel voor de organisatie als
gemeente niet altijd duidelijk was wie als aanspreekpunt fungeerde. 

Het programma van side-events is te laat en niet volledig ingediend. Door de flexibiliteit
vanuit gemeente konden alle side-events doorgaan, maar voor een volgende editie moet
het side-events programma mee in de tijdige vergunningsaanvraag. 

Voor de aanvraag hebben wij tevens diverse onderzoeken laten uitvoeren over
veiligheid- en natuurwetgeving. Naast het financiële aspect moeten we ook deze
looptijd voor volgende edities meenemen in planning.
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Rollen en taken
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Gedurende de organisatie van het festival werd duidelijk dat de rollen tussen OOTRR en
Apeldoorn Partners niet helder waren. Beide organisaties waren gevraagd door de
gemeente om met een plan te komen (OOTRR via Paleis Het Loo). Daarom zag OOTRR
Gemeente Apeldoorn als opdrachtgever en niet Apeldoorn Partners. Tevens zag OOTRR
zichzelf als concepteigenaar en minder als uitvoerder. Omdat wij beiden de rol niet
scherp hadden, heeft het lang geduurd voordat dit uitgesproken was. Toen de
onduidelijkheid opgehelderd was, ging de samenwerking heel goed. 

Het projectteam van het Royal Light Festival kende vele interne wisselingen door uitval
van medewerkers, waardoor meer mensen aan het project werkten dan de bedoeling
was.

Apeldoorn Partners heeft het college van B&W telkens van een update voorzien van het
festival. Door het grote enthousiasme van collegeleden werden daardoor beslissingen
genomen waarmee ook druk ontstond op de ambtelijke organisatie. 

Voor een volgende editie is noodzakelijk om de rollen en taken van het projectteam,
curator, OOTRR, Gemeente Apeldoorn, partners en ondernemers specifiek te
beschrijven en vast te leggen. Zodat communicatielijnen en afbakening van taken en
verantwoordelijkheden voor een ieder helder zijn.
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Begroting
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Wij hebben de begroting moeten aanpassen aangezien het niet gelukt is om fondsen
en/of extra gelden van het bedrijfsleven binnen te halen. 

Toelichting op de overschreden posten:
¹ De kosten met betrekking tot de verscherpte veiligheidsmaatregelen betreffen
€ 18.049,50, deze worden doorbelast aan Gemeente Apeldoorn.

² We hebben de marketingkosten opgevoerd omdat we dit evenement kansrijk hebben
bevonden als brandevent voor Apeldoorn en daarmee de stad op de kaart zetten als
groene en royale hoofdstad van de Veluwe. De extra uitgaven hierin hebben ervoor
gezorgd dat het bezoekersaantal is gestegen en dat er een basis is gecreëerd voor de
toekomst.

³ Wij hebben een openingsactiviteit georganiseerd welke ten goede is gekomen aan de
beleving van de bezoekers van het evenement. Het is goed om dit voor de volgende
edities verder door te ontwikkelen. 

⁴ Er zijn extra uren gemaakt door de projectleider van het Royal Light Festival omdat wij
te maken kregen met langdurige ziekte van de marketingmanager.

⁵ Er was in de begroting geen rekening gehouden met een productiekantoor voor de op-
en afbouw en tijdens het festival. Dit geldt ook voor de catering. Dit is een leerpunt voor
de volgende keer.

⁶ De overschrijding in budget kan worden opgesplitst in:
€ 18.049,50 extra veiligheidskosten worden volgens afspraak doorbelast aan Gemeente
Apeldoorn.
€ 37.368,23 overige extra kosten worden verrekend met de reguliere subsidie van
Apeldoorn Partners en zijn voor de rekening van Apeldoorn Partners.

De definitieve verantwoording van het Royal Light Festival volgt binnen twaalf weken
na het evenement. Nog niet alle facturen zijn op dit moment binnen.



Vooruitblik 2024
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Met de eerste editie van het Royal Light Festival zijn vele projectdoelen behaald. Met
elkaar hebben we een druk bezocht nieuw festival neergezet in een bijzondere periode
waarbij de royale cultuurhistorie van Apeldoorn zichtbaar is geworden bij inwoners en
bezoekers van buiten Apeldoorn. Willen we handen en voeten geven aan editie 2024 en
onze leerpunten hierin verwerken dan moet er een go komen op het evenement per mei
2023. Daarbij gaat onze voorkeur uit naar een structurele financiering van het
evenement zodat het de komende jaren een vaste waarde wordt in het (landelijke)
evenementenjaarprogramma. 

Onze partners CODA, ACEC, GIGANT, Paleis Het Loo en Theater Orpheus hebben reeds
aangegeven om in 2024 weer aan te sluiten. 

Onze focus voor 2024 richt zich op het tijdig ontwikkelen van een aantrekkelijk en
onderscheidend lichtprogramma waar groen en royaal belicht worden. Ook zullen wij
door tijdige en heldere afstemming met de benodigde en relevante instanties
verschillende veiligheidsscenario's uitwerken. Daarnaast staan sponsoring en fondsen,
het uitbouwen van de side-programmering met partners in de stad en het betrekken van
inwoners bij het evenement op ons primaire lijstje.

Organisatie
Het is voor Apeldoorn Partners geen corebusiness om evenementen te organiseren.
Deze editie hebben wij dit graag op ons genomen omdat het bijdraagt aan onze doelen:
het versterken van de economie van Apeldoorn en het ontwikkelen en vermarkten van
Apeldoorn als de royale en groene hoofdstad van de Veluwe. Voor komende edities
echter, bevelen wij u aan, het evenement onder te brengen bij ervaren
evenementenorganisatoren. Het strekt de aanbeveling hiervoor een pitch uit te schrijven
waarbij voorwaarde is ‘royaal en groen’ te waarborgen en de focus te blijven houden op
‘kosmopolieten en post-materialisten'. Dus zogezegd: de citymarketingdoelstellingen van
het evenement overeind te houden.
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